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W 2020 roku Rada Miejska Międzychodu pracowała w 15-osobowym usta-
wowym składzie. Radni działają w 5 komisjach:
• Komisja Rewizyjna – 5 radnych.
• Komisja Rozwoju i Budżetu – 11 radnych.
• Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska – 4 radnych.
• Komisja Społeczna – 6 radnych.
• Komisja Skarg, Wniosków i Petycji – 6 radnych.

W 2020 roku odbyło się 12 sesji Rady Miejskiej, w tym 1 nadzwyczajna. 
Podczas nich Rada Miejska Międzychodu podjęła 90 uchwał, w tym mie-
dzy innymi: 11 w sprawie zmiany uchwały budżetowej, 11 w sprawie zmian 
wieloletniej prognozy finansowej, 8 w sprawie opłat zmian miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego, 6 w sprawie opłat, a także 4 
uchwały uchylające. Wojewoda Wielkopolski w ramach nadzoru uchylił 3 
uchwały dotyczące:
• regulaminu utrzymania czystości i porządku w gminie, 
• opieki nad zwierzętami, 
• ustalenia średniej ceny jednostkowej paliwa. 
Powyższe uchwały po usunięciu nieprawidłowości zostały ponownie uchwa-
lone i wdrożone.

Frekwencja na sesjach wyniosła 93,9 %.  W 4 sesjach uczestniczyli wszyscy 
radni, na 5 sesjach nieobecnych był 1 radny, na 1 sesji nieobecnych było 2 
radnych, i również na 1 sesji nieobecnych było 3 radnych. We wszystkich 
sesjach uczestniczyli Radni: Adam Dobkowicz, Grzegorz Kurek, Krzysztof 
Lamcha, Zbigniew Pawlak, Janusz Skorupa, Ryszard Sulej, Wojciech Szycho-
wiak i Karolina Wicenty.

Frekwencja na posiedzeniach poszczególnych komisji RM: 
• Komisja Społeczna – 90,4%.
• Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska – 95,0%.
• Komisja Rozwoju i Budżetu – 95,5%.
• Komisja Rewizyjna – 100%.
• Komisja Skarg, Wniosków i Petycji – 77,6%.

Radni złożyli 8 zapytań i 7 interpelacji. Największą liczbę interpelacji złożyła 
Radna Karolina Wicenty (4), a zapytań – Radny Ryszard Sulej (4).

Sprawozdanie Rady Miejskiej za rok 2020
Najwięcej emocji wzbudził procedowany w grudniu projekt uchwały w spra-
wie zmiany zagospodarowania przestrzennego na terenie inwestycyjnym 
w Gorzyniu. Zmiany dotyczą sposobu użytkowania działki 24/12 – na jej 
części dopuszcza się przedsięwzięcia mogące zawsze lub potencjalnie zna-
cząco oddziaływać na środowisko, w tym zakłady o zwiększonym lub dużym 
ryzyku wystąpienia poważnych awarii. 3 grudnia w sesji wzięło udział 14 rad-
nych, z których 7 było „za” i 7 „przeciw” uchwaleniu zmian, zatem uchwała 
nie została podjęta i temat ten przesunięto do dalszych obrad Rady w stycz-
niu 2021 roku 

Przedstawiciele Rady Miejskiej są członkami następujących organów gmin-
nych  i powiatowych:
• Radny Jacek Barkowski – Społeczna Rada SP ZOZ.
• Radny Antoni Taczanowski – Rada Seniorów.
• Radny Ryszard Sulej – Komisja Mieszkaniowa.
• Radny Wojciech Mamet – Powiatowa Rada Rynku Pracy.
• Radny Piotr Ciesielski – Zespół ds. Opiniowania Budżetu Obywa-

telskiego, przy czym w 2020 roku Rada Miejska nie podjęła uchwały 
w sprawie budżetu obywatelskiego i zespół nie opiniował wniosków.

Rada Miejska, podobnie jak inne organy gminy i urzędy, pracowała w obo-
strzeniach sanitarnych, stąd zauważalny jest spadek liczby uchwał oraz 
interpelacji i zapytań. Pandemia covid-19 nie wpłynęła jednak negatywnie na 
organizację i sprawność działania Rady. Obrady komisji stałych odbywały się 
zdalnie, przy wykorzystaniu komunikatora teams. Bardzo przydatne okazały 
się również tablety, które radni wykorzystywali  do przesyłania materiałów 
na sesje i komisje oraz do zapoznawania się z projektami uchwał, a także do 
głosowania na sesjach. 

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej
Ryszard Sulej

Burmistrz Międzychodu uprzejmie informuje, że od dnia 1 stycznia 2021 r. reali-
zacja zadań polegających na obsłudze dodatków mieszkaniowych i dodatków 
energetycznych została w całości przekazana do Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Międzychodzie. Jednocześnie informujemy, że druki wniosków będzie można 
pobierać w formie papierowej w siedzibie OPS lub ze strony internetowej OPS 
pod adresem: http://bip.ops.miedzychod.pl/ Wypełnione wnioski należy skła-
dać bezpośrednio w siedzibie OPS, pod adresem ul. Juliusza Słowackiego 11, 
64-400 Międzychód.

Dodatki mieszkaniowe i energetyczne
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28 grudnia 2020 r Krzysztof Wolny Burmistrz Międzychodu razem z Anną Andra-
łojć Skarbnik Gminy podpisali umowę z Firmą Instalatorstwo i Pomiary Elek-
tryczne Paweł Jenek na budowę oświetlenia ścieżki dookoła Jeziora Miejskiego 
w Międzychodzie! Wartość inwestycji to blisko 240 tys. zł, a jej zakończenie pla-
nowane jest na 21 maja 2021 r.

Oświetlenie nad jeziorem

Wypowiedź radnego Sejmiku Województwa  
Wielkopolskiego Przemysława Ajchlera podczas sesji:

„Skala upadłości związana z epidemią dopiero przed nami.  
Spadek wpływów do budżetu wojewódzkiego szacujemy  

na poziomie 300 mln.zł. To będzie miało też przełożenie na gminy, 
więc taka okazja, jak inwestowanie, może się nie powtórzyć.  
Nie można się zamykać na inwestorów, z góry zakładając złe  

intencje. Jeśli inwestor będzie truł środowisko, to są służby,  
które go po prostu zamkną. Nie chciałbym, by nasz region  

był kojarzony z konfliktem, a teraz tak się dzieje.”

Odwleka się rozpoczęcie budowy zakładów produkcyjnych koło Gorzynia. 
Przypomnijmy, że 3 grudnia ub.r. radni stosunkiem głosów 7:7 nie przyjęli 
stosownej uchwały. Podobnie podczas sesji nadzwyczajnej Rady Miejskiej, 
która odbyła się 15 stycznia w sali CAK, przy licznie zgromadzonych miesz-
kańcach, radni również nie podjęli tej samej uchwały, dotyczącej zmiany 
zapisów planu zagospodarowania jednej działki na terenie przemysłowym 
koło Gorzynia. Tym samym wstrzymano rozpoczęcie budowy kompleksu 
zakładów Grupy Polipol. 

W głosowaniu 7 radnych było przeciw (przewodniczący Dariusz Nowak, 
zastępca Ryszard Sulej, Wojciech Mamet, Antoni Taczanowski, Karolina 
Wicenty, Adam Dobkowicz i Jacek Barkowski) i tyle samo  7 było za (Piotr 
Ciesielski, Grzegorz Kurek, Krzysztof Lamcha, Zbigniew Pawlak, Wojciech 
Szychowiak, Artur Wylegała, Janusz Skorupa), a jeden wstrzymał się od 
głosu (Włodzimierz Minge). 

W marcu odbędzie się referendum! 

Wobec tego burmistrz zaproponował przegłosowanie uchwały o referen-
dum gminnym, żeby to mieszkańcy podjęli tę odwlekaną decyzję.  

W efekcie, w dniu 7 marca 2021 r. odbędzie się Referendum gminne ws. 
zobowiązania Rady Miejskiej Międzychodu do uchwalenia zmiany miejsco-
wego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Międzychód - obręb 
Gorzyń (część strefy przemysłowej, dz. nr 24/12). Zgodę na to radni wyrazili 
jednogłośnie. Tak więc to mieszkańcy w ramach demokracji bezpośredniej 
będą mogli wyrazić swoje zdanie. Pytanie referendalne brzmi: „Czy Rada 
Miejska Międzychodu powinna uchwalić zmianę miejscowego planu zago-
spodarowania przestrzennego gminy Międzychód - obręb Gorzyń (część 
strefy przemysłowej, dz. nr 24/12), w wersji będącej przedmiotem obrad 
Rady na sesji 3 grudnia 2020 r.?” Szczegółowe informacje dotyczące orga-
nizacji głosowania podamy w następnym, lutowym numerze „Informatora”.

Na 7 marca zaplanowano referendum gminne, które ma rozstrzygnąć zmianę miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy Międzychód - obręb Gorzyń. W sprawie organizacji referendum radni byli jednogłośni – to miesz-
kańcy podejmą decyzję w sprawie planowanej inwestycji.

Ośrodek Pomocy Społecznej w Międzychodzie przypomina, iż w przypadku 
świadczenia wychowawczego 500+ od 01-06-2021 r. rozpoczyna się okres 
świadczeniowy 2021/2022 obowiązujący od 01-06-2021 r. do 31-05-2022 r.

Wnioski na nowy okres 2021/2022 będą przyjmowane:

• od 1 lutego 2021 r. drogą elektroniczną poprzez bankowość elektroniczną, mini-
sterialny Portal Informacyjno-Usługowy Emp@tia, Profil Zaufany, PUE ZUS,

• od 1 kwietnia 2021 r. w formie papierowej w siedzibie Ośrodka Pomocy Społecz-
nej przy ul. Słowackiego 11 w Międzychodzie.

Z uwagi na obowiązujący w kraju stan epidemiczny obsługa klienta wyłącznie 
po wcześniejszej rejestracji telefonicznej !

Wszelkich informacji udzielamy pod numerami telefonów:

695 277 967, 605 249 500 oraz 95 222 2359 i 95 222 2368. 

             Ośrodek Pomocy Społecznej  w Międzychodzie

UWAGA! 500+ 
SKŁADANIE WNIOSKÓW 
NA OKRES 2021/2022!
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27 grudnia ubiegłego roku, czyli w 102 rocznicę wybuchu zwycię-
skiego Powstania Wielkopolskiego, Burmistrz Międzychodu Krzysz-
tof  Wolny wraz z Wiceprzewodniczącym Rady Miejskiej Ryszardem 
Sulejem oraz Kierownikiem Referatu Promocji i Kultury Tadeuszem 
Wienke złożyli symboliczną wiązankę kwiatów oraz zapalili znicz przy 
pomniku międzychodzian, którzy oddali życie w Powstaniu Wielko-
polskim i w walce o granice niepodległej Polski. 

Kwiaty dla Powstańców Wielkopolskich

Wraz z Szamotulskim Oddziałem PTTK zachęcamy do udziału w III Rajdzie Szlakami Powstania Wielko-
polskiego. Tegoroczny Rajd odbywa się w specyficznej formule, ze względu na warunki pandemiczne - 
uczestnicy indywidualnie wędrują śladami powstańczych walk i dokumentują to zgodnie z regulaminem. 
Ze względu na to, że okolice Międzychodu były miejscem walk, pamiątek i miejsc można znaleźć wiele, 
zachęcamy do rajdowania – pieszo, rowerem, samochodem – i upowszechniania wiedzy o naszych boha-
terskich przodkach. Termin udziału w Rajdzie - do 16 lutego 2021 roku. Regulamin Rajdu w internecie pod 
adresem organizatora: www.szamotuly.pttk.pl/ . 

III Rajd Szlakami Powstania Wielkopolskiego 

Przy tym samym pomniku senator Jan Filip Libicki, burmistrz Krzysztof Wolny 
oraz Tadeusz Wienke zapalili znicze również 17 stycznia 2021 roku, upa-
miętniając w ten sposób kolejną, 101 już rocznicę Powrotu Międzychodu do 
Macierzy po zwycięskim Powstaniu Wielkopolskim. Przypomnijmy, że walki 
powstańczych kompanii toczyły się u wrót Międzychodu, m.in. na przedpo-
lach Bielska, w Kolnie, Kamionnie i na polach przy Gralewie. Na cmentarzach 
w naszej gminie znaleźć można groby wielu powstańców, oznakowane 
ostatnio pamiątkowymi tabliczkami. W Kamionnie na cmentarzu znajduje się 
mogiła poległych w boju, a przy kościele głaz-pomnik z tablicą pamiątkową 
poświęconą pochodzącemu z tej wsi generałowi Wincentemu  Nowaczyń-
skiemu. Kamionna ma również pomnik Powstańców Wielkopolskich, usta-
wiony obok szkoły nazwanej ich imieniem. 

INFOR
MATOR
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Podsumowanie inwestycji 2020 roku

Budowa dróg na terenach wypoczynkowych w Mierzynie 

Drodzy mieszkańcy gminy Międzychód, 

właśnie upłynął szósty rok od kiedy dzięki 
Państwa zaufaniu objąłem urząd Burmistrza 
Międzychodu. Ze względu na ogólnoświa-
tową pandemię był to dla nas wszystkich 
rok niezwykle trudny – ale też wyjątkowy 
dla naszej gminy, dzięki historycznemu, 
ponad 123-milionowemu budżetowi. Z tej 
ogromnej kwoty blisko 25 mln zł zostało 
przeznaczone na wydatki majątkowe, co 
pozwoliło na realizację szeregu ważnych 
inwestycji. Część z nich chciałbym krótko 
przedstawić w poniższym podsumowaniu.

Oto najważniejsze inwestycje w roku 2020:

Gmina Międzychód zajęła III miejsce  
w rankingu „Pereł Samorządu 2020”  
w kategorii gmina miejsko-wiejska  

za działania proinwestycyjne.

Budowa chodników na odcinku Mnichy-Mniszki 
oraz na ul. Daszyńskiego w Międzychodzie

Termomodernizacja budynków użyteczności publicznej 
(Zespół Szkolno-Przedszkolny w Kamionnie i nowa siedziba 

Ośrodka Pomocy Społecznej w Międzychodzie) w ramach 
zadania „Słoneczna Gmina”, dofinansowanego ze środków UE. 

Wspierając mieszkańców naszej gminy, przekazaliśmy  
14 tys. maseczek do wszystkich gospodarstw domowych 

i wydrukowaliśmy ok. tysiąca przyłbic ochronnych 
za pomocą drukarek 3D, które trafiły do Szpitala 

Powiatowego, Ośrodka Pomocy Społecznej, Klubu 
Integracji Społecznej, gminnych jednostek OSP, naszych 

placówek oświatowych, Komendy Powiatowej Policji 
i Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej.
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Zakup nowych wiat przystankowych 
„Międzychód-Lipowiec” i „Bielsko”

Zakup autobusu do celów oświatowych 

Remont wiaduktu nad linią kolejową w Głażewie 

Zakup lekkiego wozu ratowniczo-gaśniczego dla OSP Mokrzec 
współfinansowanego ze środków Samorządu Województwa 

Wielkopolskiego oraz Oddziału Wojewódzkiego Związku OSP RP 

Dzięki naszemu wsparciu w wysokości 250 tys. zł dla spółki PKS Poznań, 
zostały utrzymane przewozy pasażerskie na terenie gminy i powiatu 

międzychodzkiego.

Wydatki na kluby sportowe i stowarzyszenia osiągnęły w ubiegłym roku 
ponad 1,1 mln zł. Nasi sportowcy są naszą chlubą. 

Powiatowi udzieliliśmy dotacji (blisko 157 tys. zł) na:
- zakup echokardiografu i systemu Holter EKG dla szpitala (80 tys. zł)
- Warsztaty Terapii Zajęciowej i Przedszkole specjalne (ok. 77 tys. zł)

Na bezpieczeństwo publiczne przeznaczyliśmy prawie 2,3 mln zł, 
w tym niemal 1,5 mln zł, to wydatki na OSP i blisko 240 tys. zł na walkę 

z pandemią koronawirusa. 

Budowa dróg dojazdowych do terenów inwestycyjnych w Gorzyniu

Przebudowa ul. Zaułek Rzeczny w Międzychodzie Remont dachu zabytkowego dworu w Mniszkach 

Dla wsparcia nauczania zdalnego przekazywaliśmy laptopy do naszych 
jednostek oświatowych. Przez kolejny już rok zagwarantowaliśmy 

każdemu dziecku miejsce w gminnych przedszkolach, finansujemy 
wyprawki dla przedszkolaków i zwolniliśmy rodziców z opłat za pobyt 

dzieci w przedszkolu. W celu zapoznania dzieci z nowymi technologiami 
zakupiliśmy innowacyjne długopisy 3D do wszystkich przedszkoli i szkół 

podstawowych w gminie.
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Ponadto rozpoczęte zostały prace, które zostaną 
ukończone w bieżącym roku:

 �budowę sali gimnastycznej przy Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym w Łowyniu

 �przebudowę ul. Św. Wawrzyńca w Kamionnie 

 �budowę drogi w Kaplinie 

 �budowę remizy OSP ze świetlicą wiejską w Piłce dofinansowana 
ze środków Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych 
(zdjęcie powyżej)

Wszystkim mieszkańcom naszej wspaniałej gminy życzę,  
aby w Nowym Roku świat był dla Was pełen ciepła, radości  

i przyjaciół, a w Waszych domach nigdy nie zabrakło  
miłości i zrozumienia.

Niech najbliższy czas przyniesie Wam pomyślność, zdrowie  
i spełnienie wszystkich marzeń, w tym najważniejszego  

– o zakończeniu pandemii i powrocie do  
tak utęsknionej normalności!

Krzysztof Wolny

Burmistrz Międzychodu

Nieocenioną pomoc w walce z pandemią nieśli strażacy ochotnicy 
z gminnych jednostek OSP oraz wielu wolontariuszy spośród 

międzychodzian, za co z całego serca dziękujemy!

Udzieliliśmy również dotacji Komendzie Powiatowej Państwowej  
Straży Pożarnej na zakup sprzętu wspomagającego działania 
ratownicze i indywidualnej pomocy strażaka oraz zakup ubrań 

specjalnych (124 tys. zł) i dotacji do inwestycji Komendy Powiatowej 
Policji na zakup samochodu policyjnego i specjalistycznego 

oprogramowania (107 tys. zł)

Na wspieranie zadań proekologicznych przeznaczyliśmy prawie 
390 tys. zł udzielając dofinansowania do 120 wniosków (piece gazowe, 

instalacje fotowoltaiczne, piece piątej generacji, przydomowe 
oczyszczalnie ścieków, pompy ciepła, przyłącza do kanalizacji). 
W zeszłym roku zadbaliśmy również o estetykę naszego miasta 

zakupując nowe oświetlenie świąteczne, stawiając wielkoformatowy 
baner powitalny czy zachęcając do angażowania się w ochronę 

przyrody.



8 nr 1/2021Informator MiędzychodzkiSylwetka Radnego

Jedyne co w tej chwili mogę zrobić, to zachęcać mieszkańców do zaanga-
żowania się i wzięcia udziału w głosowaniu. W obecnej sytuacji ważne jest 
uzyskanie wysokiej frekwencji – dopiero wtedy wynik referendum będzie 
wiążący. Skoro radni nie potrafią zadbać o dobro mieszkańców, niech miesz-
kańcy pokażą, że sami potrafią zadbać o przyszłość swoją i swoich bliskich. 
Bardzo ubolewam nad tym, że radni nie uzyskali w tej sprawie porozumie-
nia. Sytuacja, w której obecnie się znaleźliśmy, jest bardzo trudna. Kryzys 
gospodarczy naprawdę nam zagraża, a rok 2021 zacznie dopiero pokazy-
wać jego skalę. Dlatego zachęcam wszystkich, by wzięli udział w tym refe-
rendum, namawiali swoich bliskich, znajomych, pomagali ludziom w dotarciu 
do lokali wyborczych.

Rozmawiał Iwo Kijewski

Jak ocenia Pan to, co udało się zrobić w aktualnej kadencji zarówno dla 
mieszkańców Pana okręgu wyborczego, jak i dla całej gminy? Czy uda 
się Panu zrealizować to, co zaplanował Pan na kolejne lata? 

Kierunek, w jakim zmierza Burmistrz Międzychodu Krzysztof Wolny, jest nie 
tylko prawidłowy, ale wręcz niezbędny i konieczny. Tylko gminy, które przy-
jęły taką strategię jak nasza, są gminami z przyszłością. Miejscami, w których 
chce się żyć, bo... po prostu żyje się w nich dobrze. Doskonale pamiętam 
czasy, kiedy w Łowyniu funkcjonowała Fabryka Mebli Tapicerowanych „Chri-
stianapol”. Obsługiwałem jej pracowników i wiem, że żyli oni na lepszym 
poziomie niż wielu innych mieszkańców, a pieniądze przez nich wydawane 
zasilały naszych drobnych przedsiębiorców, np. właścicieli sklepów. Dzisiaj 
idąc ulicami miasta widzimy, ile z tych sklepów jest pozamykanych…

Grzegorz Kurek
Wiceprzewodniczący

Komisji Rewizyjnej
Rady Miejskiej Międzychodu

Co było dla Pana jak dotąd największym zaskoczeniem w roli Radnego? 

Jak ocenia Pan realizowaną przez Burmistrza Międzychodu strate-
gię rozwoju gospodarczego, której ważnym elementem jest aktywne 
poszukiwanie inwestorów oraz dążenie do zwiększenia liczby miejsc 
pracy w gminie? 

Czy Pana zdaniem gospodarcze skutki pandemii covid-19 będą odczu-
walne dla Międzychodu – między innymi w kontekście wzrostu bez-
robocia? Czy są to realne obawy, czy sądzi Pan, że raczej poważnych 
skutków nie będzie? 

W kontekście poprzedniego pytania… Zaledwie kilka dni temu odbyła 
się nadzwyczajna sesja Rady Miejskiej, poświęcona potencjalnej inwe-
stycji w Gorzyniu. Duży zakład produkcyjny oznaczałby wiele nowych 
miejsc pracy. Z uwagi na brak rozstrzygnięcia konieczne będzie jednak 
zorganizowanie referendum, w którym wypowiedzą się mieszkańcy 
gminy. Czy chciałby Pan w tej sprawie coś doradzić mieszkańcom 
swojego okręgu?

Sylwetka Radnego

Prowadzę działalność w sektorze finansowym i już od kilku miesięcy widzę 
znaczny spadek obrotów w wielu firmach. Bardzo dużo przedsiębiorców, 
z którymi rozmawiam, zwłaszcza z branży gastronomicznej i turystycznej (ale 
nie tylko), jest już na skraju bankructwa. Na chwilę obecną nie zapowiada 
się, by pandemia miała się ku końcowi, a pomocy ze strony państwa nie-
stety także nie widać. Wzrost bezrobocia dopiero nastąpi i to ze zdwojoną 
siłą. W tej sytuacji mieszkańcom naszej gminy zdecydowanie potrzebna jest 
jakaś alternatywa, nowe miejsca pracy zapewniające wyższe zarobki.

Grzegorz Kurek – Radny Rady Miejskiej Międzychodu, pełni 
funkcję Wiceprzewodniczącego Komisji Rewizyjnej. Od 25 lat 
związany z bankowością, od 9 lat prowadzi własną działalność 
w branży finansowej. Interesuje się numizmatyką oraz giełdą 
papierów wartościowych,  lubi też pracę w ogrodzie.

Obecna kadencja jeszcze nie jest na półmetku. A ostatni rok to czas pande-
mii, która zweryfikowała wiele planów. Niestety „kiełbasa” wyborcza rządzą-
cych przyczyniła się do zmniejszenia wpływów do budżetu gminy (mam tutaj 
na myśli obniżenie podatków czy zwolnienie z niego młodych ludzi do 26 
roku życia), co także zmusiło gminy do zmiany planów, jeśli chodzi o wydatki. 
Cieszę się, że niezależnie od tego w Gminie Międzychód realizowane są 
inwestycje, bo to jest podstawą rozwoju gminy. Jako przedsiębiorca wiem, 
że to jest motorem napędowym gospodarki i to jest dla mnie priorytetem. 
Najpierw trzeba stworzyć zaplecze do wzrostu wpływów, by w przyszłości 
czerpać z tego korzyści, a nie odwrotnie. Dlatego dla mnie, jak i wielu zna-
nych mi osób, ważne jest pozyskiwanie inwestorów.

Największym zaskoczeniem na chwilę obecną był dla mnie brak porozu-
mienia radnych w kwestii przyjęcia zmian do miejscowego planu zagospo-
darowania przestrzennego w Gorzyniu – tak, by mogła powstać tam nowa 
firma. Nie potrafię zrozumieć radnych, którzy są temu przeciwni. Czym się 
kierowali? Przecież kilku z nich zwiedzało podobną fabrykę w Rogoźnie i byli 
pozytywnie zaskoczeni jej funkcjonowaniem. Ubolewam, że nie było mery-
torycznej dyskusji nad problemem, tylko sprzeciw dla zasady oraz argumen-
tacja, że firma grozi wybuchem i że jest szkodliwa. Jeżeli jesteśmy takimi 
ekologami, to dlaczego mamy tyle śmieci w lasach, na poboczach? Skąd 
tyle psich odchodów na skwerach czy chodnikach? Dlaczego przeciwnicy 
nowego zakładu nic nie robią w kwestii wysypiska śmieci w Mnichach? Kilku 
z nich podjęło wręcz decyzję o jego wybudowaniu na terenie naszej gminy. 
To jest dopiero „bomba ekologiczna”. Proponuję bycie „eko” zaczynać od 
siebie – wykorzystywać odnawialne źródła energii, oszczędzać wodę, segre-
gować śmieci, pozbywać się tzw. „kopciuchów”, ograniczać jazdę samocho-
dem. A wpływem nowej firmy na środowisko – oczywiście jeśli będzie trzeba 
– zajmą się instytucje uprawione do kontroli i to one zdecydują, czy będzie 
mogła dalej działać. 
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Romana  
Rabcewicza

Sołtysa Zatomia Nowego

Alfabet

Roman Rabcewicz ma 67 lat. Z Zatomiem 
Nowym związany jest od 44 lat. Funkcję 
sołtysa pełni już od 25 lat. 

Ma wykształcenie średnie. Zaangażowany 
społecznie, jest członkiem OSP w Zatomiu 
Nowym oraz Komisji Rewizyjnej Związku OSP 
RP Województwa Wielkopolskiego. Jako 
strażak - ochotnik służy lokalnej społeczności 
już prawie 47 lat. Kibicuje Lechowi Poznań.  

Ania – strażniczka naszego 
gminnego budżetu

Olaf i Oliwia – moje 
wnukowe pociechy

Gwara wielkopolska – nie 
każdy daje sobie z nią radę

Kasia – moja synowa
Układy, układziki –które mi 
się bardzo nie podobają

Idiotyzm – którego nie brakuje 
w aktualnej polityce

Nikifor– którego obrazy 
kojarzą mi się z zespołem 
,,No To Co”

Bohaterstwo – podziwiam 
odważne osoby

Polcia –moja starsza 
synowa

MY – czyli społeczność 
mojego sołectwa

Zwalczaj nudę 
i bądź aktywny!

Empatia – której wokół nas 
jest zdecydowanie za mało

Straż pożarna – moje 
hobby, moja pasja

Furmanka – historyczny 
pojazd konny 

Jabłoń – nasze stare, 
szlachetne drzewo 
owocowe

Tyle jeszcze przed nami 
do zrobienia, a czasu 
coraz mniej...

Rafał Ciszewicz – z którym 
pracowałem w lesie, a teraz 
współpracuję w samorządzie 

Dorota – moja "połowica"

Remiza mojej OSP - 
najpiękniejsza w okolicy

Halny – to mój temperament.  
Ciągle go gonię, zawsze 
mi ucieka...

Las – z którym jestem 
związany zawodowo      
i w którym mieszkam

Krzysztof Wolny – nasz 
Burmistrz, który pomaga 
nam, jak tylko potrafi
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Rozmawiamy w ostatni dzień 2020 roku…Taka data, bardziej niż jakakolwiek 
inna, skłania do podsumowań i refleksji. Jaki był ten rok dla Polski? Jaki był 
dla wielkopolskich samorządów? No i oczywiście - jaki był ten rok dla Jakuba 
Rutnickiego?   
Trudno mi na to pytanie udzielić jednoznacznej odpowiedzi… Dla mnie prywatnie był to 
dobry czas – w tym roku wziąłem ślub, co było dla mnie bardzo ważnym i radosnym 
wydarzeniem. Ale był to także rok pandemii, rok obaw, rok izolacji… Chyba nikt z nas 
nie przewidywał 31 grudnia 2019 roku, że już niedługo będziemy na tak wiele miesięcy 
pozamykani w domach. To, co dzieje się aktualnie na naszym terenie - w Międzycho-
dzie, Sierakowie, Chrzypsku, Kwilczu czy innych miejscowościach, zdecydowanie nie 
napawa optymizmem. Mamy przerażającą ilość zgonów - ponad 100 % więcej niż w roku 
2019. Z punktu widzenia samorządów to również był trudny rok - problemy gospodarcze 
wywołane przez covid-19 odbijają się znacząco na ich sytuacji finansowej. Niemniej warto 
zauważyć, że samorządowcy dobrze sobie radzą z pandemią, potrafią naprawdę sku-
tecznie działać – proszę zobaczyć, jak szybko stworzono oddziały covidowe w szpitalu 
powiatowym w Międzychodzie czy w Szamotułach. Jednocześnie był to kolejny już rok, 
w którym władza centralna starała się samorządy niszczyć, upolityczniać i przejmować. 
Zatem… chyba dobrze, że ten rok już się skończył.

Aktualnie tematem wiodącym w polskim dyskursie publicznym jest kwestia 
szczepień na Covid-19 – a właściwie kontrowersje wokół bardzo małej liczby 
chętnych do poddania się szczepieniu. Jednym z wiodących argumentów 
przeciw szczepieniom jest szeroko rozumiany brak zaufania do rządzących… 
Jakie jest Pana zdanie na temat tej sytuacji? Czy sam się Pan zaszczepi? 
Oczywiście, że będę się szczepił na covid-19 - doświadczyłem już tej choroby, na szczę-
ście nie przechodziłem jej zbyt ciężko. Ale wychodzę z założenia, że trzeba sobie poma-
gać, a kwestia szczepienia to jest nie tylko odpowiedzialność za samego siebie, ale też 
za wszystkich, z którymi się spotykamy. Politycy spotykają się z ludźmi każdego dnia, 
dlatego uważam, że poddanie się szczepieniu jest po prostu naszym obowiązkiem. Pro-
blemem jest jednak brak poparcia społecznego dla szczepień, za co w dużym stopniu 
odpowiedzialność ponoszą rządzący. Przypomnę, że jeszcze kilka miesięcy temu Pre-
zydent Andrzej Duda mówił jasno, że on nie szczepi się na grypę, bo… po prostu się nie 
szczepi. Nie rozumiem takiego podejścia, tak samo jak nie rozumiem ruchów antyszcze-
pionkowych – bo tylko dziś, kiedy rozmawiamy, mamy 13.000 nowych zakażeń, a ponad 
500 osób zmarło. Ta śmierć nie jest już anonimowa – widzimy ją wokół siebie, w powiecie 
międzychodzkim, widzimy w małych miejscowościach, wszędzie dookoła nas. I dzięki 
szczepionkom możemy z tej tragicznej sytuacji wyjść, tymczasem nie wszyscy chcemy to 
zrobić. A przecież uporanie się z pandemią zależy od naszej wspólnej odpowiedzialności.

Jestem przekonany, że kwestia szczepień powinna być realizowana w oparciu o spraw-
nie działający samorząd, przede wszystkim gminny i powiatowy. Najważniejsze jest 
działanie na szczeblu lokalnym, tymczasem w politycznym przekazie wszystko musi być 
„państwowe”, „wielkie” czy „narodowe”. Szpital na Stadionie Narodowym - owszem, to 
brzmi godnie, ale w praktyce ten szpital ma na co dzień mniej pacjentów covidowych 
niż znajduje się ich w tej chwili na oddziałach w Międzychodzie i Szamotułach. To, co 
nam najlepiej wyszło przez ostatnie lata, to jest właśnie samorząd terytorialny i w opar-
ciu o niego powinniśmy taką akcję szczepień przeprowadzać. Burmistrzowie i wójtowie 
powinni także promować szczepienia, bo to ich głos będzie najbardziej znaczący i wia-
rygodny dla lokalnej społeczności. Choć z drugiej strony oczywiście zdaje sobie sprawę, 
że byłoby to kolejne obciążenie dla samorządów…

O to właśnie chciałam zapytać, bowiem od wielu lat samorządy, zwłaszcza 
gminne, zmagają się z coraz większą ilością zadań zlecanych przez admini-
strację państwową, na których realizację po prostu nie otrzymują środków 
– często przywoływanym przykładem są zwłaszcza kwestie finansowania 
oświaty. Jak Pan sądzi – czy w przyszłości sytuacja ta może ulec odwróceniu, 
czy raczej ten trend się utrzyma, niezależenie, jaka koalicja aktualnie będzie 
przy władzy?  
Oświata jest inwestycją w przyszłość - i tego, co się w niej dzieje, zwłaszcza przez ostatni 
rok, nie waham się nazwać katastrofą. Zdalne nauczanie pogłębia jeszcze kryzys, tworzy 
też dodatkowe podziały, bo wiele osób nie ma możliwości czy odpowiedniego sprzętu, 
by brać w nim udział. Dzięki zaangażowaniu samorządów pewne kwestie udaje się zre-
alizować - jak choćby w przypadku przekazania przez burmistrza Krzysztofa Wolnego 
laptopów dla placówek oświatowych. Ale to rzecz skandaliczna, że samorządy mają 
coraz mniej pieniędzy - także z uwagi na pandemię, a jednocześnie coraz więcej obo-
wiązków. Spójrzmy na kwestię zmian dotyczących podwyżek dla nauczycieli. Przecież 
w większości tych pieniędzy po prostu nie było w budżecie państwa, dlatego w więk-
szości te podwyżki musiały być pokryte przez samorządy. Myślę, że kluczową zmianą 

byłoby pełne finansowanie wynagrodzeń nauczycieli przez administrację państwową. 
Przecież zwierzchnikiem nauczycieli jest minister edukacji narodowej, tymczasem sub-
wencja z ministerstwa nie pokrywa kosztów wynagrodzeń tych nauczycieli. W mojej opinii 
samorząd doskonale dałby sobie radę z utrzymaniem infrastruktury szkolnej, a nawet 
inwestycjami w nowe placówki, gdyby tylko administracja centralna w całości pokrywała 
koszt wynagrodzeń nauczycieli. Taka zmiana mechanizmu finansowego edukacji - czyli 
pensje po stronie państwa, natomiast infrastruktura i inwestycje po stronie samorządowej 
– w mojej opinii sprawdziłaby się doskonale.  

Obecnie poziom bezrobocia w Wielkopolsce nie jest wysoki, niemniej pan-
demia Covid- 19 i wywołana przez nią recesja mogą wywołać duży chaos 
na rynku pracy. Dlatego też Gmina Międzychód stawia na poszukiwanie 
nowych inwestorów, aby zabezpieczyć dużą ilością nowych miejsc pracy. 
Czy z perspektywy Sejmu podziela Pan obawy lokalnych samorządów przed 
dynamicznie rosnącym wskaźnikiem bezrobocia?  
Zarówno Międzychód, jak i cały powiat międzychodzki mają zarówno duży potencjał 
gospodarczy, jak i turystyczny. W aktualnej sytuacji pandemicznej wielu mieszkańców 
Wielkopolski, jak i całej Polski, poszukiwać będzie innej niż dotychczas formy spędze-
nia czasu wolnego – czyli raczej w domku nad jeziorem, niż na zagranicznej wycieczce 
samolotowej. Nasze pojezierze Sierakowsko-Międzychodzkie ma gigantyczny potencjał 
dla takiego właśnie modelu turystyki. Jestem jednak pełen obaw, czy małe gospodarstwa 
agroturystyczne, pensjonaty i restauracje, których jest bardzo dużo na terenie powiatu 
międzychodzkiego, po prostu przetrwają do następnego sezonu turystycznego. Jestem 
wiceprzewodniczącym Sejmowej Komisji Sportu i Turystyki, staramy się na posiedzeniach 
rozmawiać z rządzącymi o przyśpieszeniu konkretnej pomocy, szczególnie jeżeli chodzi 
o branżę hotelarską. Ale to się nie dzieje - lub dzieje się bardzo powoli. Dzisiaj mamy 
31 grudnia, a dopiero od wczoraj ruszyło wsparcie dla gastronomii czy dla hoteli. Rzą-
dowa pomoc jest za mała, nie obejmuje wszystkich potrzebujących, ale przede wszyst-
kim przychodzi zbyt późno. Obserwuję przecież, co od miesięcy dzieje się w Mierzynie, 
Sierakowie czy Prusimiu, jak gigantyczne straty dla branży gastronomicznej i turystycznej 
spowodowała pandemia… Obawiam się, że wskaźniki bezrobocia będą znaczne wyższe 
niż w tej chwili, jeżeli polityka rządu szybko się nie zmieni. 

Może nowy rok będzie jednak rokiem zmian… Jaki, Pana zdaniem, będzie rok 
2021 w polskiej polityce?
Może być zaskakujący – bo choć nie ma w kalendarzu na 2021 rok żadnych zaplanowa-
nych wyborów, to jednak odnoszę wrażenie, że jeżeli dalej będzie się działo tak źle jak 
obecnie, to sytuacja może potoczyć się rozmaicie. Dynamika w polityce bywa bardzo 
zmienna – i jeśli spotkamy się za rok na kolejne podsumowanie, to być może będziemy 
już po wyborach parlamentarnych. Ja w każdym razie ufam, że do takich wyborów dojdzie

Już w 2021 roku, tak? 
Kiedy zapytamy taksówkarzy w Międzychodzie, dlaczego nie są objęci wsparciem 
w nowej tarczy, podejdziemy do jednej czy drugiej restauracji i dowiemy się, że jeszcze 
nie ma żadnego wsparcia, a oni są zamknięci od października – to wszystko zaczyna 
wyglądać inaczej niż na rządowych konferencjach prasowych. Przedsiębiorcy otrzymują 
pomoc od gminy, która znacznie szybciej potrafi zareagować i zadziałać, a nie od pań-
stwa. To, jak radzimy sobie z pandemią, jest bardzo istotne – a nie radzimy sobie. W listo-

Jakub Rutnicki
Gość numeru

Poseł na Sejm RP

Jakub Adam Rutnicki ma 42 lata, pochodzi z Szamotuł. W 2002 roku ukoń-
czył studia na Wydziale Nauk Społecznych i Dziennikarstwa Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. W latach 2002–2005 był radnym 
powiatu szamotulskiego. Od 2005 roku jest Posłem na Sejm RP. W Sejmie 
zasiada w Komisji  Kultury  FIzycznej, Sportu i Turystyki, której jest wiceprze-
wodniczącym. Należy do Klubu Parlamentarnego Platforma Obywatelska 
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padzie zmarło 30.000 Polaków więcej niż tym samym miesiącu 2019 roku. Zobaczymy, 
czy poradzimy sobie w kwestii szczepień, czy poradzimy sobie z recesją, przypuszczalnie 
największą od 1989 roku. Dlatego naprawdę chciałbym, abyśmy w przyszłym roku mieli 
kompetentny rząd, który będzie słuchał Polaków, który będzie chciał współpracować 
z samorządami - a nie rząd, który uważa, że wszystko wie najlepiej.

Zaczęliśmy tę rozmowę od wątków osobistych, zatem postarajmy się zakoń-
czyć również w ten sposób. Wiem, że z powiatem międzychodzkim czuje się 
Pan wyjątkowo mocno związany…

Wielu polityków często mówi o tym, jak bardzo są związani z miejscem, w którym aktu-
alnie przebywają. Nie ma w tym nic dziwnego, ale nie zawsze bywa to prawdą. Nato-
miast dla mnie powiat międzychodzki to rzeczywiście jest mój drugi dom - po Pniewach, 
w którym się wychowałem. Całe swoje dzieciństwo i część dorosłego życia spędziłem 
w Lutomiu, gdzie urodził się i wychował mój tato. Przez lata razem z tatą pracowaliśmy 
w gospodarstwie rolnym, dojeżdżając z Pniew. Mój najstarszy brat mieszka w Sierakowie, 
ja mam tam - jak i w Międzychodzie - wielu znajomych. Większość mojej rodziny mieszka 
i pracuje w powiecie międzychodzkim, dlatego w Chrzypsku, Kwilczu, Sierakowie czy 
Międzychodzie naprawdę czuję się jak w domu. W okresie wakacji Lutom to nadal dla 
mnie najlepsze miejsce na odpoczynek - tam się wychowałem, tam mamy swój kawałek 
ziemi. Również mój syn Antoś uważa, że Lutom to najpiękniejsze miejsce na świecie.

Dziękuję za rozmowę. 
             Rozmawiała: Julia Krakowiak

W andrzejkowy weekend, tj. 28 listopada, w sali widowiskowej Biblio-
teki Publicznej i Centrum Animacji Kultury im. Jana Daniela Janoc-
kiego w Międzychodzie odbył się koncert akustyczny online zespołu 
„SABINA”. Wystąpiła Sabina Karwala – niezależna artystka, która na 
polskim rynku muzycznym zadebiutowała na początku 2018 roku, 
prezentując swój pierwszy singiel zatytułowany „Kołysanka”. 

Wiele godzin przygotowań oraz prób towarzyszyło nam podczas całego dnia 
pracy, zanim efekt końcowy mogli obejrzeć zarówno mieszkańcy gminy Mię-
dzychód, jak i widzowie z całej Polski. Koncert na live streaming był dostępny 
na naszym kanale YouTube BPiCAK TV. Ponadgodzinna podróż w świat muzyki, 
energetycznych brzmień i pełnych emocji tekstów dała widzom ukojenie 
i radość. SABINA wystąpiła na scenie ze swoim debiutanckim albumem „Lapi-
doptera”, który praktycznie w całości mieliśmy przyjemność usłyszeć podczas 
wydarzenia online. Na bieżąco śledziliśmy wpisy uczestników koncertu, któ-
rzy bili „wirtualne” brawa zespołowi, wysyłali serduszka, komentowali koncert, 
a także pozdrawiali zespół oraz nas – czyli organizatorów.

Cieszymy się, że w tych trudnych dla wszystkich czasach mogliśmy dać namiastkę 
koncertowego grania wielu widzom. Chyba każdy, kto był z nami podczas live, 
czuł pozytywne wibracje i muzyczne emocje. Mamy nadzieję na kolejne kultu-
ralne realizacje live dla naszych mieszkańców miasta.  Do szybkiego zobaczenia.

Biblioteka Publiczna i Centrum Animacji Kultury im. Jana Daniela Janoc-
kiego w Międzychodzie

ONLINE W MIĘDZYCHODZIE

Płyta„Dęte Kolędowanie”

Tradycje orkiestrowe w naszym mieście i powiecie sięgają dwudziestolecia między-
wojennego. Tworzyło ją i kultywowało wielu znakomitych dyrygentów i kapelmistrzów, 
wśród nich Marian Gorzelniaski, Paweł Kinal, jego syn Józef Kinal, Bolesław Malicki 
czy Zenon Ratajczak. Dzięki ich pasji i artystycznym poczynaniom o Międzychodzie 
słyszano nie tylko w Polsce ale i za granicą. Oczywiście dzisiaj nie może być inaczej, 
Orkiestra działa równie prężnie pod batutą obecnego Kapelmistrza Daniela Ebertow-
skiego, który kontynuuje dzieło poprzedników. Współpraca jest wielopokoleniowa, 
wpisana w tradycję i kulturę Międzychodu. Orkiestra skupia w swych szeregach 
muzyków – amatorów, którzy współtworzą lokalne życie kulturalne podczas licznych 
uroczystości patriotycznych czy religijnych ,a także podczas wydarzeń artystycznych 
w naszym Centrum.

Orkiestra Dęta Pojezierza Międzychodzko-Sierakowskiego działa, rozwija się i two-
rzy przy Bibliotece Publicznej i Centrum Animacji Kultury im. Jana Daniela Janoc-
kiego w Międzychodzie. Akcja promocyjna płyty okazała się sukcesem. Muzycy wraz 
z Mażoretkami w ramach akcji promocyjnej płyty „Dęte Kolędowanie” poszli w miasto 
koncertować oraz obdarować mieszkańców efektem ich ciężkiej pracy w postaci płyt 
CD z najpiękniejszymi polskimi kolędami. Radość obdarowanych jak i samych dar-
czyńców była bezcenna. Cieszymy się, że mogliśmy wspólnie z Orkiestrą stworzyć 
wyjątkowe dzieło muzyczne.

Orkiestra Dęta Pojezierza Międzychodzko-Sierakowskiego

Biblioteka Publiczna i Centrum Animacji Kultury im. Jana Daniela Janoc-
kiego w Międzychodzie

W grudniu ubiegłego roku mieliśmy przyjemność wydać pierw-
szą płytę z kolędami, nagraną wspólnie z Orkiestrą Dętą Pojezierza 
Międzychodzko-Sierakowskiego.
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Czcigodny Księże Proboszczu. Szacowni Sybiracy. Panie Przewodniczący 
Rady Miejskiej Międzychodu. Panie Starosto. Szanowni Międzychodzianie. 
Droga Młodzieży.

Wczoraj na zebraniu Akcji Katolickiej mówiłem o systemach totalitarnych XX 
wieku, a dzisiaj ten problem przedstawiam w Kościele przed Mszą Świętą 
w intencji Sybiraków. 

W Mierzynie, gdzie urodziłem się mieszkała grupa Sybiraków. Pamiętam - jesz-
cze dzisiaj - wspomnienia pani Ciepura, jak opuszczała Sybir, czy też pani Sokół 
o oglądaniu rąk. Na pierwszym roku na studiach w Poznaniu (1964r.) analizę 
matematyczną wykładał nam dr R. Taberski - Sybirak, prawy człowiek. Jak widać 
przeżycia Sybiraków nie są mi obce. 

Dnia 1 września 1939 roku u nas rozpoczęła się II wojna światowa – atak hitle-
rowskich Niemiec na polską strażnicę wojskową na Westerplatte i na śpiące nie-
wielkie miasto Wieluń.  17 września zaatakował nas Związek Sowiecki- sojusznik 
hitlerowskich Niemiec. 50 mln, a jeśli liczyć trochę inaczej, prawie 80 mln ludzi 
pochłonął tamten straszliwy konflikt zbrojny, który rozpoczął się 81 lat temu. 
W naszym kraju zginęło w II wojnie światowej aż 210 obywateli na 1000 miesz-
kańców, a było nas wówczas zaledwie 30 mln – największy współ. strat ludzkich.   
Dnia 1 września atak hitlerowskich Niemiec, a 17 września atak sowiecki - dwa 
totalitaryzmy (nazizm i komunizm). Uwypuklę problem wolności w tych syste-
mach – sprawa fundamentalna. Jakie są ich ideologiczne i filozoficzne korzenie? 
Jakie stąd wnioski?  Należy podkreślić, że korzenie obu systemów totalitarnych- 
narodowego socjalizmu i sowieckiego komunizmu sięgają XIX wieku. Z nurtu 
filozofii heglowsko- marksistowskiego wyrósł totalitaryzm marksistowsko- stali-
nowski, a z nurtu nietzscheańsko – rasistowskiego totalitaryzm hitleryzmu. Karol 
Marks odróżniał wolność abstrakcyjną i konkretną. Tylko ta ostatnia się liczy, 
a jest nią przezwyciężenie nierówności i niesprawiedliwości społecznej. Ekono-
miczne zniewolenie jest tym, co najbardziej niszczy człowieka. Dlatego wyzwo-
lenie społeczno-gospodarcze jest celem najważniejszym - taki cel upoważnia 
do stosowania wszelkich dostępnych i efektywnych środków. Tymi środkami 
są: walka klasowa, powszechna rewolucja i dyktatura proletariatu. Indywidualny 
człowiek w interpretacji marksizmu nie jest wolny ze swej natury. Człowiek jest 
istotą wolną tylko w ramach społecznego kolektywu i dzięki niemu. Popatrzmy 
na cel marksizmu - sprawiedliwość. Można powiedzieć, że jest to cel chrześci-
jański. Dla twórców marksizmu ateizm nie był celem, lecz środkiem w eman-
cypacji (uwolnienia) człowieka. Karol Marks pisał: „ Bóg albo człowiek wyzwo-
lony i szczęśliwy”. Wychodziło na to, że Bóg jest rywalem człowieka.  A sprawy 
rodziny w oczach marksistów?  Engels, bliski współpracownik K. Marksa – pod-
kreślał, że rodzina jest strukturą przestarzałą, narzuconą przez społeczeństwo 
burżuazyjne. W.Lenin- teoretyk marksizmu- mówił o tym, że tak długo nie będzie 
szczęśliwego społeczeństwa, jak długo będzie rodzina. Reasumując. Religia 
jest opium dla ludu. Człowiek tworzy religię – Marks. Prawdziwe szczęście ludu 
wymaga zniesienia religii jako urojonego szczęścia ludu. Rodzina też stoi na dro-
dze do szczęścia społecznego. Myślę, że warto przypomnieć katolicką naukę 
dotyczącą religii i rodziny (krótko). Człowiek ze swej natury jest istotą religijną.  
Prymas kard. Stefan Wyszyński mówił: „Kto jest przyjacielem narodu – umac-
nia rodzinę, kto jest wrogiem narodu –niszczy rodzinę” – rodzina jest wartością 
naturalną. Jak widzimy, spojrzenia krańcowo różne. 

A problem narodowego socjalizmu (nazizmu)? – totalitaryzm hitleryzmu. Jego 
ideowymi źródłami były nietzscheanizm i rasizm. F.Nietzsche odrzucił ideę wol-
nej woli człowieka. Głosił „ wolę mocy” übermenschów. Klasa nadludzi może 
odrzucić „tablicę Mojżesza”, stanowiąc nowe prawo: „bądź twardy i walcz ze 
wszystkimi”. Odrzucił Chrystusa, uwierzył w twórczą rolę walki i nienawiści czło-
wieka. Autor „Mein Kampf” gloryfikował rasę aryjską i upowszechniał pangerma-
nizm – jednym z twórców kierunku rasowo- antropologicznego był A.Gobineau. 
Cywilizacja na naszej planecie miała być budowana przez lepszych Ziemian. 
Choć w wielu sprawach różniły się, to jednak koncepcje wolności obu tych ide-
ologii totalitarnych mają wiele cech wspólnych. Marksizm absolutyzował klasę 
proletariatu, przyznając jej nieomylność i wszechwładzę . Faktycznie nie była to 
władza ludu pracującego „miast i wsi”, ale władza czerwonych elit, a najczęściej 
dyktatura jednostki- przywódcy partyjnego. Hitleryzm absolutyzował rasę i pań-

stwo, wprowadzając gradację na rasy wyższe („panów”) i niższe („niewolników”). 
Te pierwsze mogły czynić wszystko, te ostatnie pozbawione były jakichkolwiek 
praw. W obu modelach polityczno-państwowych indywidualny człowiek, jako 
osoba, nie liczył się zupełnie. Obie ideologie doprowadziły do upaństwowienia 
wszystkiego: ekonomii, kultury, wychowywania, polityki.

Papieże św. Jan Paweł II i Benedykt XVI  - znani też naukowcy - o totalitary-
zmach  XX wieku.

Benedykt  XVI – 19 kwietnia 2008, Nowy Jork: „Moje lata młodzieńcze zostały 
zniszczone przez złowrogi reżim, który uważał, że posiadał wszelkie odpowiedzi: 
jego wpływ wzrastał, przenikając do szkół i instytucji obywatelskich, jak również 
do polityki, a nawet do religii, zanim został uznany  w całej pełni za potwora, którym 
był. Wypędził on Boga, a wówczas stał się głuchy na wszelką prawdę i dobro” – 
tyle papież Benedykt XVI (Niemiec), jeden z najwybitniejszych teologów naszych 
czasów. Św. Jan Paweł Wielki -obchodzimy 100-lecie urodzin. Przemówienie 
wygłoszone 19 sierpnia 2000 r. w Tor Vergata, w którym wzięło udział ponad 2 
mln młodzieży. „Drodzy przyjaciele! Widzę w Was „stróżów poranka” czuwają-
cych o świcie trzeciego tysiąclecia. W pierwszej połowie kończącego się wieku 
młodzi tacy jak wy zwoływani byli na tłumne zgromadzenia, by uczyć się niena-
wiści. Wysyłano ich, by walczyli jedni przeciw drugim. Zlaicyzowane mesjani-
zmy, które usiłowały zastąpić nadzieję chrześcijańską, okazały się potem praw-
dziwym piekłem. Dziś przybyliście tutaj, by potwierdzić, że w nowym stuleciu nie 
dacie się użyć jako narzędzie przemocy i zniszczenia, będziecie bronić pokoju, 
płacąc za to własnym życiem, jeśli będzie trzeba.” Myślę, że warto przypomnieć 
też wypowiedź wiceprezydenta USA z dnia 1 września 2019 roku w Warszawie. 
Wiceprezydent przywołał słowa rosyjskiego pisarza Aleksandra Sołżenicyna 
(Nobel 1970) "Gdyby kazano mi wskazać  pokrótce główną cechę XX wieku, nie 
mógłbym znaleźć nic bardziej precyzyjnego niż to – człowiek zapomniał Boga." 
I jeszcze jedna wypowiedź – prof. Jana Żaryna (redaktora naczelnego „W sieci 
historii”, historyka, wykładowcy NHUKSW, Senatora RP IX kadencji) :  „Wiek XIX 
naukowo unieważnił istnienie Boga po to, by wiek XX mógł naukowo unieważ-
nić człowieka i jego prawo do życia: Żyda, Słowianina, w tym Polaka, antykomu-
nistę, kułaka itd., czy obecnie- istotę ludzką jeszcze nienarodzoną”. W kontekście 
tego można postawić pytanie: dlaczego pod koniec drugiego tysiąclecia chrze-
ścijanie to najbardziej prześladowana grupa religijna na świecie? I na koniec:  
problem wolności w nauczaniu św. Jana Pawła II Wielkiego. Podczas czwar-
tej pielgrzymki do Ojczyzny w 1991 roku, Jan Paweł II z wielką determinacją 
wskazywał na fundamenty, na których trzeba budować jej autentyczną wolność. 
Tymi fundamentami są wszystkie przykazania Dekalogu. Nauczał: „Całe prawo 
Boże - wypisane niegdyś na kamiennych tablicach, a równocześnie wypisane 
odwiecznie w sercach ludzkich. Tak, że i ci, co nie znają Dekalogu, znają jego 
istotną treść. Bog głosi prawo moralne nie tylko słowami Przymierza – Starego 
Przymierza z góry Synaj i Chrystusowej Ewangelii – głosi je samą wewnętrzną 
prawdą tego rozumnego stworzenia, jakim jest człowiek.  

To Boże prawo moralne jest dane człowiekowi i dane równocześnie dla czło-
wieka: dla jego dobra. Czyż nie tak jest? Czyż nie dla człowieka jest każde z tych 
przykazań z góry Synaj: 

– nie zabijaj

– nie cudzołóż 

– nie mów fałszywego świadectwa

– czcij ojca i matkę.      

Chrystus ogarnia to wszystko jednym przykazaniem miłości, które jest dwoiste:

– będziesz miłował Pana Boga swego ponad wszystko 

– będziesz miłował człowieka- bliźniego twego jak siebie samego.

Wolność i miłość – podstawowe wartości. Należy podkreślić, że wolność jest 
cząstką ludzkiej natury. Tak jak życie ludzkie, tak i wolność nabierają sensu 

dzięki miłości. 

            Edmund Stronka

Na życzenie autora i uczestników obchodów Dnia Sybiraka publikujemy wystąpienie z dnia 17 września 2020 roku bez redakcyjnych ingerencji.

Tragiczne rocznice wrześniowe – przyczyny i skutki
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"Jasiek" dla dzieci  z Chrzypska
Ośrodek Pomocy Społecznej w Międzychodzie zrealizował czwar-
tego grudnia ubiegłego roku kolejny projekt socjalny pt. ,,Jasiek’’. 
Projekt skierowany został do Placówki Opiekuńczo – Wychowawczej 
„Nasz Dom” w Chrzypsku Wielkim, gdzie przebywają dzieci z terenu 
gminy Międzychód.

Głównym celem projektu było przekazanie uszytych poduszeczek ,,jaśków’’ 
dzieciom z Placówki Opiekuńczo-Wychowawczej „Nasz Dom” w Chrzypsku 
Wielkim, aby przekazać część magii świątecznej zwłaszcza w tak trudnym dla 
wszystkich czasie, jakim jest czas epidemii. Upominki w formie ,,JAŚKA’’ wraz 
z kartkami świątecznymi wykonanymi przez pracowników Klubu Integracji Spo-
łecznej, Klubu Seniora, pracowników socjalnych wraz z życzeniami świątecznymi 
od Burmistrza Międzychodu oraz całego zespołu Ośrodka Pomocy Społecznej 
zostały przekazane 4 grudnia pani dyrektor Placówki Opiekuńczo – Wychowaw-
czej „Nasz Dom” w Chrzypsku Wielkim jako prezent mikołajkowy dla dzieci.

Z okazji świąt bożonarodzeniowych Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Międzychodzie corocznie realizował sztandarowy projekt socjalny 
pt.: "Mikołajki". Każdego roku  odbywały się spotkania dzieci z teatrem 
, iluzjonistą itp. Zarówno dzieci jak i dorośli  byli obdarowywani upo-
minkami. 

Jak każdą dziedzinę życia również naszą działalność zdominował niestety stan 
epidemii. Rok 2020 był rokiem dla wszystkich trudnym, z uwagi na epidemię, 
dlatego obawialiśmy się, że realizacja projektu nie będzie możliwa. Nie chcieli-
śmy jednak całkowicie zrezygnować z przyjemności jaką daje nie tylko dzieciom   
otrzymywanie upominków. Ośrodek zdecydował się na realizację projektu pt.: 
"Mikołajkowe upominki z życzeniami" w innym formacie. 

Pracownicy i uczestnicy Klubu Integracji Społecznej, Klubu Seniora i pracow-
nicy socjalni wspólnie podjęli działania, aby zrealizować projekt.  Własnoręcz-
nie uszyto skarpety i torby świąteczne, które po brzegi wypełniono słodyczami. 
Dołączono do nich życzenia świąteczne na wykonanych osobiście przez pracow-
ników KIS i pracowników socjalnych kartach świątecznych.

W dniach 3 i 4 grudnia 2020 r. wszystkie  dzieci odwiedził Mikołaj, który osobiście 
doręczył im upominki. Torby świąteczne ze słodkimi upominkami również dotarły 
do osób  niepełnosprawnych, starszych, samotnych, zagrożonych wykluczeniem 
społecznym. Projekt skierowany był do grupy dzieci  i dorosłych z terenu gminy 
Międzychód z którymi współpracują pracownicy naszego Ośrodka. To kolejny 
projekt socjalny zrealizowany z zachowaniem reżimu sanitarnego.

             Ośrodek Pomocy Społecznej  w Międzychodzie

Projekt"Mikołajkowe upominki"

UWAGA JUBILACI!
Urząd Stanu Cywilnego w Międzychodzie uprzejmie prosi pary małżeńskie 
obchodzące w 2021 roku jubileusz 50-lecia pożycia małżeńskiego o zgło-
szenie tego faktu osobiście lub telefonicznie - tel. (95) 748 81 06 przez mał-
żonków w tutejszym Urzędzie Stanu Cywilnego do dnia 5 lutego 2021 r.

Od Redakcji

Wydając ten numer, kończy współpracę z naszą redakcją 
dotychczasowy p.o. red. naczelnego Jacek Kaczmarek. 

Dziękujemy za wieloletnią współpracę, wysiłek i godziny 
poświęcone na składanie, korektę, pisanie artykułów oraz za 

cenne uwagi.

Redakcja
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Po 15 kolejkach sezonu zasadniczego Sokół Międzychód z 13 zwy-
cięstwami przy tylko dwóch wpadkach jest liderem gr. D 2 Ligi 
Koszykówki Mężczyzn. W chwili obecnej międzychodzka drużyna 
nie doznała porażki już od ośmiu spotkań, utrzymując najrówniej-
szą formę ze wszystkich zespołów w grupie. Według wielu eksper-
tów jest też jednym z najpoważniejszych kandydatów do walki 
o czołowe miejsca w całych rozgrywkach. 
Na tym etapie sezonu można śmiało przyznać, że Sokół gra najlepszą koszy-
kówkę w historii swoich występów w 2 Lidze, a największym paradoksem jest 
smutny fakt, że jedna z najlepszych publiczności koszykarskich w kraju nie może 
oglądać swoich ulubieńców na żywo w sportowych arenach. Dzięki Zarządowi 
Klubu, każdy mecz jest za to transmitowany na kanale YouTube. 

Rok 2021 drużyna trenera Marcina Chodkiewicza rozpoczęła od dwóch potęż-
nych zwycięstw. Już 2 stycznia zwyciężyła 103:52 z Röben Gimbasket Wrocław, 
aby w rozgrywanym awansem środowym meczu z Nabzdyk BMSlam Stal Ostrów 
Wlkp. jeszcze bardziej wyśrubować zdobycz punktową i wygrać aż 116:52. 
Kolejny mecz, tym razem z nieco bardziej wymagającym przeciwnikiem Tarno-
vią Basket Tarnowo Podgórne, to ponownie przekroczona granica 100 punktów 
i jeszcze jedno zwycięstwo (83:102) do już pokaźnej kolekcji.

Sezon 2020/2021, to również znaczący skok jakościowy w wykonaniu drugiego 
zespołu Sokoła, który pod wodzą trenera Sebastiana Cejby, wspieranego przez 
grającego asystenta Daniela Cejbę, zajmuje na półmetku rozgrywek niespodzie-
wane drugie miejsce w tabeli 3 Ligi. W 10 rozegranych dotąd meczach lokalni 
koszykarze zwyciężyli aż sześciokrotnie. Drużyna oparta na młodych i ambit-
nych zawodnikach z meczu na mecz robi coraz większe postępy w swojej grze, 
co procentuje, nie tylko w postaci wyników, ale i w kontekście gry w pierwszym 
– drugoligowym zespole.

Wysoko w tabelach swoich rozgrywek stoją także drużyny 
UKS’u „Mikst” Międzychód:

Juniorzy Młodsi 
(U16)

1 miejsce na 9 zespołów – dzięki największej 
ilości rozegranych meczów

Młodzicy Starsi 
(U13) 4 miejsce na 7 zespołów

Młodzicy Młodsi 
(U12) 2 miejsce na 10 zespołów

Piłka nożna
Do rundy wiosennej sezonu 2020/2021 w IV Lidze Wielkopolskiej 
przygotowują się już piłkarze Warty Międzychód, którzy na pół-
metku rozgrywek zajmują trzecie miejsce w tabeli. 

Przedstawiamy plan najbliższych sparingów MKS’u:

30 stycznia (sobota)  Lechia Zielona Góra III liga (Zielona Góra)

06 lutego (sobota)  KKS Lech Poznań CLJ (Popowo)

11 lutego (czwartek) Sparta Szamotuły V liga (Szamotuły)

13 lutego (sobota) Stilon Gorzów IV liga lubuska (Gorzów)

20 lutego (sobota) Dąb Przybyszów IV liga lubuska  
(miejsce do ustalenia)

1/16 Pucharu Polski:

27 lutego (sobota)  SKS Unia Swarzędz III liga (Międzychód)

Rozpoczęcie rozgrywek Proeko IV liga Grupa Mistrzowska:

06/07 marca (sobota/niedziela, miejsce do ustalenia)

Koszykówka
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Drogie Dzieci!
Za oknem zima. Śniegiem 
prószy. Mrozem szczypie.
Widziałam bałwany w nie-
których ogrodach. Zabawne.

Do karmnika na moim bal-
konie przylatuje wiele pta-
ków. Sikorki, wróble, sójka.
Bywa i gołąb, który zatrzy-
muje się w drodze.

A ja tym razem napisałam 
wiersz dla Was o koloro-
wym ptaszku zimą.

Jeśli dodamy zimie kolorów, 
to może wcześniej zawita 
do nas wiosna?

Katarzyna Kędzierska

Kolorowy ptaszek
Kolorowe piórka zimą -
kolorowy ptaszek miał.

Choć kolory w zimie giną -
on je jeden wszystkie miał.

Zamiast śniegu spadło piórko.
Delikatnie na gałązkę.

I nikomu nie jest smutno.
Bo ten ptaszek da nam koncert.

Ćwir, ćwir z rana słychać.
I kolory z nieba lecą.

Ptasia cieszy nas muzyka.
I te barwy tak nas cieszą.

Katarzyna Kędzierska
Międzychód, 31 grudnia 2020 r.

Kraina Bajek

Podział dotacji gminy Międzychód na rok 2021  
w zakresie wspierania i upowszechniania kultury fizycznej, turystyki i krajoznawstwa  

1. „Koszykówka dla dzieci i młodzieży w Międzychodzie” (Uczniowski Klub Sportowy  
MIKST Międzychód) – dofinansowanie 68 175,00 zł,

2. „A. Zajęcia sportowo-rehabilitacyjne dla studentów UTW Międzychód.  
B. XIII Wielkopolski Turniej Brydżowy UTW Międzychód 2021. C. Spartakiada  
sportowo-rekreacyjna Studentów UTW 2021.” (Stowarzyszenie Uniwersytet Trzeciego 
Wieku w Międzychodzie) – dofinansowanie 4 891,25 zł,

3. „Upowszechnianie sportu wędkarskiego i kultury wędkarskiej wśród  
dzieci i młodzieży w  Międzychodzie” (Koło nr 173 Polskiego Związku Wędkarskiego)  
– dofinansowanie 2 392,00 zł,

4. „Upowszechnianie staropolskich gier karcianych baśka, kop i tysiąc w gminie  
Międzychód” (Międzychodzki Klub Sportowych Gier Karcianych i Umysłowych Kontra-Rej) 
– dofinansowanie 3 134,18 zł,

5. „Upowszechnianie Piłki Siatkowej i Organizacja Rozgrywek wśród społeczeństwa gminy 
Międzychód” ( Międzychodzkie Towarzystwo Piłki Siatkowej) – dofinansowanie 4 335,00 zł,

6. „Szkolenie i popularyzacja sztuk walki Karate oraz samoobrony Krav Maga w powiecie 
międzychodzkim” (Stowarzyszenie Kultury Fizycznej SHOTOKAN Międzychód)  
– dofinansowanie 11 050,00 zł,

7. „SUMO – wyrzuć złe emocje” (Uczniowski Klub Sportowy Międzychodzka Akademia Sumo) 
– dofinansowanie 11 609,55 zł,

8. „Przygoda z siłowaniem” (Uczniowski Klub Sportowy Wilki Międzychód)  
–dofinansowanie 8 814,03 zł,

9. „Rozwój fizyczny poprzez udział w grach zespołowych mieszkańców terenów wiejskich” 
(Klub Sportowy Orzeł Łowyń) – dofinansowanie 20 000,00 zł,

10. „Upowszechnianie koszykówki w ramach programu Od przedszkola do Sokoła” 
 (Międzychodzki Klub Sportowy Sokół) – dofinansowanie 216 650,13 zł,

11. „Śladami Międzychodzkiej Historii” (Fundacja Olandia) – dofinansowanie 6 080,00 zł,
12. „Rozwój kolarstwa i organizacja charytatywnego wyścigu kolarskiego na terenie gminy 

Międzychód” (Klub Sportowy MTB Międzychód Team Bike) – dofinansowanie 10 172,50 zł,

13. „Wspieranie i upowszechnianie kultury fizycznej” (Stowarzyszenie Miłośników Orkiestry 
Dętej i Mażoretek w Międzychodzie) – dofinansowanie 40 862,50 zł,

14. „Tenis stołowy w Gminie Międzychód” (Klub Tenisa Stołowego JEZIORAK)  
– dofinansowanie 32 420,00 zł,

15. „Popularyzacja piłki nożnej na terenie gminy Międzychód oraz promocja miasta  
Międzychód na arenach piłkarskich” (Miejski Klub Sportowy Warta Międzychód)  
– dofinansowanie 169 360,00 zł,

16. „Upowszechnianie kultury fizycznej i sportu wśród dzieci i młodzieży” 
(Akademia Piłkarska Warta Międzychód) – dofinansowanie 45 102,00 zł,

17. „XXVIII Rajd Harcerski Zapałka '18” ( Chorągiew Ziemii Lubuskiej Związku Harcerstwa 
Polskiego Hufiec Międzychód) – dofinansowanie 6 150,00 zł,

18. „Międzychodzkie żagle 2021” (Międzychodzkie Towarzystwo Turystyki i Sportów Wod-
nych) – dofinansowanie 28 785,20 zł,

19. „Wspieranie i upowszechnianie kultury fizycznej poprzez sporty walki i siłowe oraz  
organizację Gali Sportów Walki” (MMA Devil Sporty Walki) – dofinansowanie 104 
434,20 zł,

20. „Aktywnie – pozytywne – edycja II” (Stowarzyszenie na Rzecz Osób  
z Niepełnosprawnościami HOMINI w Międzychodzie) – dofinansowanie 10 003,50 zł,

21. „Czwartki lekkoatletyczne w Międzychodzie. Szkolenie młodzieży uzdolnionej sportowo” 
(Międzyszkolny Uczniowski Klub Sportowy JEDYNKA) – dofinansowanie 18 440,50 zł,

22. „Aktywny Turysta 2021 - IV Rajd Szlakiem Powstania Wielkopolskiego” (Polskie  
Towarzystwo Turystyczno-Krajoznawcze Oddział w Szamotułach)  
– dofinansowanie 3 117,92 zł,

23. „Organizacja imprez sportowych - gminnych, powiatowych, rejonowych i wojewódzkich” 
(Szkolny Związek Sportowy Powiatu Międzychodzkiego) – dofinansowanie 2 700,00 zł,

24. „Rodzinne Mistrzostwa”  (Stowarzyszenie Aktywny Międzychód)  
– dofinansowanie 6 852,50 zł.




